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1398/01/01
بیانات در اجتماع زائران و مجاوران حرم مطھر رضوی

 
بسم الله الرحّمن الرحّیم (١)

و الحمد� ربّ العالمین و الصلاّة و السّلام علی سیدّنا و نبینّا ابی القاسم المصطفی محمّد و علی آله الاطیبین الاطھرین المنتجبین
الھداة المھدییّن المعصومین المکرمّین سیمّا بقیةّالله فی الارضین. اللھم صلّ على ولیکّ علىّ بن موسی  الرضّا عدد ما فی علمک صلاة
دائمة بدوام ملکک و سلطانک، اللھّم سلمّ على ولیکّ علىّ بن موسى  الرضّا عدد ما فی علمک سلاماً دائماً بدوام مجدک و عظمتک و

 
کبریائک.

 
میلاد مبارک پیشوای عدالت و امیر ھمیشه ی مؤمنان در طول تاریخ، حضرت امیرالمؤمنین علیّ بن ابی طالب را که نوروز حقیقی است
تبریک عرض میکنم. ھمچنین تبریک عرض میکنم حلول سال نو و عید نوروز را که سلیقه ی زیبای ایرانی، این روز را آغاز سال قرار داده
است و سال شمسی ایرانی، سال ھجری ایرانی از آغاز بھار و از عید نوروز شروع میشود. ھمچنین ایاّم اعتکاف را به دلھای نورانی
معتکفین تحیتّ و تھنیت عرض میکنم؛ امیدوارم رحمت الھی و تفضّل الھی و اجابت پروردگار عالم به انفاس زکیهّ ی معتکفینِ ما، شامل
حال ھمه ی ملتّ ایران و ھمه ی آحاد -بخصوص جوانان ما- بشود. خدای متعال را سپاسگزارم که توفیق داد یک بار دیگر به مناسبت آغاز

 
سال نو با شما مردم عزیز، مجاوران و زائران در پرتوِ لمعات(٢) بقعه ی مبارکه ی رضویهّ ملاقات کنم.

 
مطلبی را که امروز من آماده کرده ام تا با شما برادران عزیز و خواھران عزیز در میان بگذارم، چھار موضوع است که امیدوارم بتوانم آنھا را
با اختصار به عرض شما برادران و خواھران برسانم. یک موضوع درباره ی سال جاری است یعنی ھمین سال ١٣٩٨؛ یک موضوع به
مناسبت و درباره ی مسائل غرب و مسائل ما با دولتھای غربی است؛ موضوع سومّ درباره ی اقتصاد و شعار امسال است که عبارت
باشد از شعار رونق اقتصادی؛ و موضوع آخر و چھارم، سخنی است با جوانان عزیزمان درباره ی مسائل کشور، مسائل آینده، و مسائل

 
انقلاب.

 
درباره ی مسائل مربوط به سال جاری، انسان میبیند که بعضی از گویندگان یا نویسندگان یا صاحب نظران یا اظھار نظر کنندگان درباره ی
سال ٩٨ اظھار نظر کرده اند که این سال، سال تھدیدھا است. بنده مطلقاً این را قبول ندارم؛ من معتقدم سال ١٣٩٨ به توفیق الھی
سال فرصتھا است؛ سال امکانات و سال گشایش. البتهّ آن کسانی که اظھار نظر دیگری میکنند و دائم تھدید به رخ این و آن میکشند،
دانسته یا ندانسته تحت تأثیر رجزخوانی ھای  دشمنان این ملتّند. دشمنان این ملتّ علاوه بر آنچه در واقعیتّ انجام میدھند، جنگ روانی
ھم دارند، اظھار نظر ھم دارند، رجزخوانی ھم دارند. این رجزخوانی ھا باید ھمان  طور که ھست، دانسته بشود. اینھا در باره ی سال ٩٧
ھم از ھمین رجزخوانی ھا داشتند و سعی میکردند توی دل بعضی ھا را خالی کنند. یکی از ھمان احمقھای درجه یک که چند وقت قبل
آنھا را معرفّی کردم،(٣) در اواسط یا اوایل سال ٩٧ گفت که ما اگر از برجام خارج بشویم -یعنی اگر آمریکا خارج بشود- در خیابانھای
ایران شورش اتفّاق می افتد، مردم نان ھم دیگر نمیتوانند بخرند. یکی دیگر از ھمین حضرات احمقھای درجه یک، اظھار نظر کرد که در
سال ٢٠١٩ آقایان آمریکایی ھا کریسمس را در تھران خواھند گرفت.(۴) خب اینھا حرفھایی است که زدند. من نمیدانم؛ یعنی واقعاً دو
نظر وجود دارد که آیا اینھا واقعاً تحلیلشان این قدر نسبت به مسائل منطقه و کشور دور از واقعیتّ است که این حرفھا را جدّی میزنند
یعنی واقعاً گفتن این حرفھا [از] حماقت است؟ یا نه؛ قصد جنگ روانی دارند و خباثت میکنند و این حرفھا را پخش میکنند در فضای

 
رسانه ای عالم به منظور جنگ روانی؟ این برای من روشن نیست؛ ممکن است ھر دو باشد، ھم حماقت، ھم خباثت.

 
و امّا اینکه گفتیم سال ٩٨ سال فرصتھا است، در این باره من مقدار کمی توضیح بدھم: مشکل عمده ی کشور ما فعلاً مشکل اقتصادی
است و مسئله ی معیشت قشرھای ضعیف؛ بخشی از این مشکل مربوط است به تحریم قدرتھای غربی یعنی آمریکا و اروپا؛ بخشی
ھم مربوط میشود به نقایص درونی خود ما، به ضعفھای مدیریتّی خود ما. ھم تحریم میتواند فرصت باشد -که توضیح میدھم- و ھم
مشاھده ی این ضعفھا و نقصھا میتواند برای ما تجربه ھای گران بھایی برای آینده و برای مدیریتّ سالھای بعد کشور به وجود بیاورد؛ ھر

 
دوی اینھا میتواند فرصت باشد.

 
امّا تحریم میتواند فرصت باشد؛ چرا؟ زیرا تجربه نشان داده است کشورھایی که از منابع طبیعی -مثل نفت- برخوردار ھستند، ھر وقت
درآمدھایشان از ناحیه ی این منابع کاھش پیدا میکند، اینھا به فکر اجرای اصلاحات اقتصادی می افتند، انگیزه پیدا میکنند، انگیزه ی
اصلاحات پیدا میکنند، انگیزه پیدا میکنند که خودشان را از وابستگی نجات بدھند و اقدامات مناسبی را انجام میدھند. این مال وقتی
است که درآمد حاصل از آن منابع طبیعی کاھش پیدا میکند؛ بعد که این منابع دوباره به حال اولّ برمیگردد و منابع مالیِ مورد استفاده ی
آنھا افزایش پیدا میکند، از ادامه ی کار اصلاحات غفلت میکنند، فراموش میکنند. پس فشارِ کاھش درآمد منابع طبیعی، این حُسن بزرگ
را نه  فقط برای ما، [بلکه] برای ھمه ی کشورھای مشابه ما دارد که آنھا را از وابستگی به این منبع طبیعی، از این تک محصولی بودن،
از این اقتصاد نفتی -که یکی از بزرگ ترین مشکلات اقتصاد ما این است که نفتی است، وابسته به نفت است- نجات خواھد داد. واقعاً
ھم ھمین  جور است؛ الان در کشور، ھم در سطوح دولتی، ھم در سطوح تحقیقاتی و دانشگاھی، مطالعات وسیعی شروع شده است
برای اینکه ما چگونه بتوانیم کشور را با درآمد ھای غیرنفتی اداره کنیم؛ این خیلی چیز مھم و خوبی است. آن وقتی که درآمد نفتی به
صورت فراوان در اختیار باشد، نه مسئولین دولتی و نه دیگران طبعاً به این فکر نمی افتند. شبیه این را ما به  طور محسوس و عینی در
باب امکانات دفاعی کشور امتحان کردیم. در سالھای دفاع مقدّس، جنگی که بر ما تحمیل شد، قدرتھای مادیّ شرق و غرب، یعنی ھم

پايگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آيت الله العظمی سیدعلی خامنه ای (مد ظله العالی) - مؤسسه پژوھشی فرھنگی انقلاب اسلامی

http://farsi.khamenei.ir/message-content?id=42034
http://farsi.khamenei.ir/speech-content?id=41393
http://farsi.khamenei.ir/keyword-content?id=1226
http://farsi.khamenei.ir/keyword-content?id=1935


١٣٩٨/١/٢ نسخھ قابل چاپ - بیانات در اجتماع زائران و مجاوران حرم مطھر رضوی

http://farsi.khamenei.ir/print-content?id=42061 2/6

قدرتھای مادیّ سرمایه داری، و ھم قدرتھای مادیّ سوسیالیستی و کمونیستی، بھترین امکانات جنگی را در اختیار صدّام قرار دادند ولی
دست ما بسته بود. به ما حتیّ -آن طوری که مشھور شد و ھمه دانستند- سیم خاردار ھم نمیفروختند؛ البتهّ سخت بود امّا ھمین
سختی موجب شد که جوانھای ما، صاحبان فکر، صاحبان استعداد و ابتکار به فکر بیفتند، وضع وابستگی ما را به سلاح بیگانه تغییر
بدھند. امروز وضعیتّ ما به لطف الھی از لحاظ امکانات دفاعی تقریباً از ھمه ی کشورھای این منطقه بھتر و بالاتر است؛ دشمنھای ما
ھم روی این دارند تکیه میکنند، آنھا ھم اعتراف میکنند، برای اینکه این را وسیله ی فشاری قرار بدھند؛ که البتهّ وسیله ی فشار قرار
نخواھد گرفت. ما به کوری چشم آنھا تقویت بنیه ی دفاعی را ادامه خواھیم داد. آن روز در دوران دفاع مقدّس اگر به ما سلاح میفروختند،
تانک میدادند، موشک میدادند، امکانات میدادند، ما به فکر نمی افتادیم که خودمان تولید کنیم؛ خب [اگر] داشتیم، وابستگی باقی
میماند، احتیاج به دیگران از بین نمیرفت؛ مثل خیلی از کشورھای دیگری که در منطقه ی ما ھستند و می شناسید؛ کشورھایشان انبار
سلاح است امّا سلاحھای متعلقّ به دیگران، وابسته به اراده ی دیگران؛ خودشان نه قدرت دارند، نه توان علمی و عملی دارند که از آنھا
درست استفاده کنند؛ میشدیم مثل آنھا؛ امروز به توفیق الھی این جور نیست. پس نیاز برای ما حرکت ایجاد میکند، انگیزه ایجاد میکند.
وقتی که دستمان از درآمد نفتی به طور کامل -یعنی درآمد کاملِ نفتی- کوتاه شد، طبعاً راه ھای جایگزین را میگردیم پیدا میکنیم؛ این
کاری است که شروع شده و به توفیق الھی به نتیجه خواھد رسید؛ ملتّ ایران بعدھا ثمره ی آن را خواھد چشید، نتیجه اش را خواھد

 
دید.

 
من عرض میکنم ما از تحریم نباید بنالیم؛ از تحریم کننده ھا ھم -که آمریکا و اروپا ھستند- توقعّ زیادی ای نباید داشته باشیم؛ حالا من بعداً
در بخش [مربوط به] غرب خواھم گفت چرا؛ از اینھا نمیشود توقعّ داشت. ما باید بنشینیم طرحھای مقابله ی با تحریم را بررسی کنیم و
به طور جدّی آنھا را دنبال کنیم؛ وظیفه ی ما این است؛ ھم وظیفه ی دستگاه ھای دولتی، ھم وظیفه ی بخشھای تحقیقاتیِ مربوط به
قوهّ ی مقننّه، و ھم وظیفه ی جوانھای ما و اصحاب فکر و اندیشه در کشور، بنشینند با آگاھی از مسائل کشور، راه ھای مقابله ی با
تحریم را بررسی کنند، پ  یدا کنند؛ و راه ھای زیادی وجود دارد برای مقابله ی با تحریم و خنثیٰ کردن تحریم ظالمانه و خباثت آمیز دشمن.
البتهّ به من گزارش دادند که مسئولین بالای دولتی دارند این راھکارھای مقابله ی با تحریم را تدوین میکنند؛ باید در عمل و در اجرا،

 
جدّی تر، فوری تر، و عملی تر وارد بشوند؛ مسائل را با تأخیر نبایستی انجام داد.

 
امروز ھمه قبول دارند که دشمن در حال جنگ اقتصادی با ما است؛ این را ھمه میدانند. البتهّ این را که دشمن در حال جنگ با ما است،
ھمیشه ما تکرار میکردیم، میگفتیم، [امّا] بعضی باور نمیکردند؛ امروز ھمه باور کرده اند؛ ھمه ی مسئولین فھمیده اند و قبول کرده اند که
دشمن در حال جنگ با ما است. جنگ فقط توپ و تفنگ نیست؛ جنگ اقتصادی، جنگ امنیتّی، جنگ اطلاّعاتی، جنگ سیاسی، اینھا ھم
جنگ است؛ گاھی خطرناک تر از جنگ نظامی ھم ھست. دشمن در حال جنگ با ما است؛ خب بُروز و ظھور این جنگ در امر مسائل
اقتصادی است؛ این را ھمه امروز قبول دارند. ما البتهّ در این جنگ باید دشمن را شکست بدھیم و به توفیق الھی دشمن را شکست
خواھیم داد؛ بله، دشمن را شکست خواھیم داد امّا این کافی نیست. حرف من و مطالبه ی من از مجموع فعّالان گوناگون کشور، چه در
بخش مسئولین دولتی، چه در بخشھای دانشگاھی، مردمی، عمومی، چیز دیگری است؛ من میگویم ما باید علاوه ی بر شکست
دشمن، بازدارندگی ایجاد کنیم؛ حرف من این است. گاھی شما دشمن را شکست میدھید امّا دشمن منتظر فرصتی میماند و یک
ضربه ی دیگری بعداً وارد میکند؛ این فایده ای ندارد؛ ما باید به نقطه ای برسانیم خودمان را که بازدارنده باشد؛ یعنی دشمن احساس کند
که از رخنه ی اقتصادی، از معبر مسائل اقتصادی نمیتواند به کشور عزیز ما ضربه وارد کند و به ملتّ فشار بیاورد؛ باید به اینجا برسیم؛
بازدارندگی؛ این ھم ممکن است، ھمچنان که -باز اینجا از مسائل نظامی مثال بزنم- در مسائل نظامی خوشبختانه وضعیتّ ما این
جوری است. یک روزی بود که ما می نشستیم و ھواپیمای دشمن می آمد در ارتفاع بالا و شھرھای ما را بمباران میکرد، ما ھم وسیله ی
دفاعی در این حد نداشتیم، یا [وقتی] موشک میفرستاد وسیله ای نداشتیم برای مقابله؛ بعد که امکانات پیدا کردیم، امروز دشمنان ما
-حدّاقل در منطقه؛ آنھایی که در منطقه ھستند یا در منطقه نیرو دارند- میدانند که جمھوری اسلامی با موشکھای نقطه زن و فعّال و
دقیق خود در این منطقه با ھر دشمنی میتواند مقابله کند و مواجھه کند و او را بکوبد؛ این را فھمیدند. این بازدارندگی است؛ این
معنایش این است که دشمنانی که گاھی ھوس تھاجم نظامی به سرشان میزند، ملاحظه کنند؛ بفھمند که نه، این جوری نیست،
جمھوری اسلامی، مشت محکم و دست قوی ای دارد درمقابل؛ این میشود بازدارنده؛ ما در مسائل اقتصادی باید به اینجا برسیم. این

 
بنابراین فرصتی است که در سایه ی تحریم دشمنان در اختیار ما است؛ امروز میتوانیم روی این زمینه کار کنیم؛ این بحث اولّ.

 
گفتم چشممان به غربی ھا نباشد. وارد بحث دومّ میشوم که مسئله ی مواجھه ی با قدرتھا و دولتھای غربی است؛ در این زمینه، ما
خیلی حرف داریم. من میگویم برای اینکه ما در خودمان، این قدرت بازدارندگیِ اقتصادی را به وجود بیاوریم، بکلیّ باید از کمک و ھمراھیِ
غربی ھا چشم بپوشیم، منتظر آنھا نباید باشیم. برای خاطر اینکه غربی ھا نشان دادند که نمیتوان از آنھا انتظار کمک داشت؛ انتظار
توطئه میشود داشت، انتظار خیانت میشود داشت، انتظار خنجر ازپشت زدن میتوان داشت، [امّا] انتظار کمک و صداقت و ھمراھی
نمیشود داشت. آنجایی که شما می بینید غربی ھا به یک دولتی، به یک کشوری کمک میکنند، در حقیقت برای خودشان دارند کار
فراھم میکنند. بله، غربی ھا به رژیم طاغوت کمک میکردند امّا این در واقع کمک به او نبود، کمک به فروش سلاح خودشان بود، کمک به
تسلطّ بی قیدوشرط شان بر نفت کشور بود، کمک به وجود ۶٠ ھزار نیروی مستشار نظامی در کشور بود. آن روزی که انقلاب پیروز شد،
حدود ۶٠ ھزار نیروی آمریکایی در کشور -عمدتاً در تھران- متمرکز بودند، از بیت المال مسلمانھا میخوردند و برای خودشان کار میکردند.
اگر یک جایی کمکی ھم بکنند، در واقع کمک به خودشان است، کفّه ی خودشان را دارند سنگین میکنند، از آنھا انتظار کمک نمیشود
داشت. این مخصوص ما ھم نیست، این جور نیست که ما بگوییم غربی ھا [فقط] با جمھوری اسلامی این جوری  ھستند یا بگوییم با
ایران این جور ھستند؛ نه، با ھمه ی کشورھایی که زورشان به آنھا برسد، رفتار کشورھای غربی این است؛ ببینید، سه قرن پدیده ی
استعمار -استعمار کشورھای ضعیف- صدھا میلیون جمعیتّ را فشرده و پدرشان را درآورده و زیر فشار قرار داده؛ اروپایی ھا -آن روز،
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آمریکایی در بین نبود- در آسیا، در آفریقا، در آمریکای لاتین، کشورھا را استعمار کردند و مکیدند، منابع آنھا را به سود خودشان خالی
کردند و بردند و آنھا را از پیشرفت علمی و عملی و فناّوری مانع شدند و عقب انداختند. این پدیده ی استعمار، مخصوص ما ھم نبود؛ مال
ھمه ی کشورھای دیگری بود که زورشان به آن کشورھا رسیده بود. در مورد ایران، از اواسط قاجار، اروپایی ھا به ما ضربه زدند. در
جنگھای ایران و روس، انگلیس ھا به ایران خیانت کردند؛ به عنوان واسطه وارد میدان شدند، امّا از پشت خنجر زدند. در قضیهّ ی امتیاز
تنباکو، در قضیهّ ی امیرکبیر و رفتاری که با امیرکبیر کردند؛ فشارھای انگلیس ھا و سفارتخانه ھای اروپایی در تھران بود که پادشاه ابله
قاجار را وادار کرد خون امیرکبیر را بریزد و او را که میتوانست ایران را متحولّ کند، کنار بگذارد. [ھمچنین] رفتار اروپایی ھا در روی کار آوردن
حکومت دیکتاتوری رضاخان، رفتار اروپایی ھا و آمریکایی ھا در ساقط کردن دولت مصدّق، رفتار آنھا در قضایای گوناگون اقتصادی و
سیاسی و امنیتّی ما و رفتار آنھا در قضیهّ ی جنگ تحمیلی و بعد ھم رفتار آنھا در قضیهّ ی تحریم؛ اینھا را ما نباید از یاد ببریم. غربی ھا با
ما ھمیشه ھمین جور رفتار کرده اند؛ نمیتوانیم به آنھا ھیچ امیدی داشته باشیم. در ھمین قضیهّ ی اخیر، در قضیهّ ی برجام، وظیفه ی
اروپایی ھا چه بود؟ خب یک قرارداد ھفت جانبه ای بسته شده بود -شش کشور و ایران این طرف؛ ھفت کشور- یک طرف که آمریکا است
خارج شد؛ وظیفه ی طرفھای دیگر چه بود؟ وظیفه ی اروپایی ھا این بود که می ایستادند در مقابل آمریکا، میگفتند ما به تعھّد خودمان
پایبندیم؛ تعھّد آنھا این بود که تحریمھا به طور کلیّ برداشته بشود؛ باید محکم می ایستادند، [امّا] با بھانه ھای مختلف ناَیستادند. علاوه
بر اینکه در مقابل آمریکا ناَیستادند، خودشان ھم در عین اینکه مدام به ما تأکید کردند و میکنند که «نبادا از برجام خارج بشوید»، عملاً از
برجام خارج شده اند؛ یعنی حتیّ تحریمھای جدیدی را علیه ایران به وجود آورده اند. این رفتار اروپایی ھا است؛ از اینھا میشود توقعّ
داشت؟ این کانال مالی ای ھم که اخیراً مدام گفته میشود یک کانال مالی درست کرده اند، این به شوخی شبیه تر است؛ البتهّ شوخی
تلخی است. این ھیچ معنی ای ندارد؛ آن چیزی که وظیفه ی آنھا است با آنچه آنھا دارند مطرح میکنند زمین تا آسمان فرق میکند. در
آخرین مسئله ی بین المللی ما، باز اروپایی ھا مثل گذشته از پشت خنجر زدند، به ما خیانت کردند. از اینھا توقعّ نمیشود داشت؛ ھیچ

 
توقعّی نمیشود داشت.

 
ببینید! به طور کلیّ من این را به شما عرض بکنم؛ این نتیجه ی مطالعات فراوان و مشاھده ی تجربیاّت خودمان و تجربیاّت دیگران است:
من عرض میکنم سیاست و قدرت در غرب، در دولتھای غربی اعمّ از آمریکا و اروپا، ھم ظالم است، ھم زورگو است، ھم بی منطق
است، ھم زیاده خواه است. اینھا ھیچ منطقی سرشان نمیشود؛ با منطق واقعاً [بیگانه اند]. در باطن، سیاستمداران غربی آدمھایی
ھستند به معنای واقعیِ کلمه وحشی. تعجّب نکنید؛ بله، کت و شلوار میپوشند، کراوات میبندند، ادکلن میزنند، کیف سامسونت
دستشان میگیرند، امّا وحشی اند؛ عملاً کارھای وحشی ھا [را میکنند]. شما ملاحظه کنید در ھمین قضیهّ ی اخیر نیوزیلند و کشتار
مسلمانان، خب در دو مسجد یک نفری وارد میشود، ده ھا نفر را به رگبار میبندد، بیش از پنجاه نفرِ آنھا را به قتل میرساند، شھید میکند؛
خب این اسمش تروریسم نیست؟ اروپایی ھا، نه سیاستمدارانشان، نه مطبوعاتشان حاضر نشدند نام حرکت تروریستی روی این کار
بگذارند؛ گفتند حرکت مسلحّانه! این حرکت مسلحّانه است؟ پس تروریسم چیست؟ ھر جایی که یک حرکتی علیه یک فرد حتیّ انجام
بگیرد که مورد علاقه ی آنھا است، آنجا تروریسم و حقوق بشر و ھمه  چیز ردیف میشوند برای مقابله امّا اینجا -به این وضوح- به این

 
حرکت، [حرکت] تروریستی نمیگویند! اینھا این جوری  ھستند.

 
کشوری در این منطقه و شاید در ھمه جای دنیا، به بدیِ دولت سعودی من سراغ ندارم؛ دولت سعودی، ھم مستبد است، ھم دیکتاتور
است، ھم ظالم است، ھم وابسته است، ھم فاسد است. برای این دولتِ این جوری، امکانات ھسته ای فراھم میکنند؛ اعلان کردند که
نیروگاه ھسته ای برایش میسازند، اعلان کردند که مراکز تولید موشک برایش درست میکنند! آنجا اشکالی ندارد؛ آنجا چون وابسته ی به
آنھا است، چون متعلقّ به آنھا است، اشکال ندارد که بسازند. حالا البتهّ دارند اعلان میکنند، اگر ھم بسازند، بنده شخصاً ناراحت

 
نمیشوم؛ چون میدانم که اینھا ان شاءالله در دوران نه چندان دوری، به دست مجاھدان اسلامی خواھد افتاد.

 
بنابراین، شرارت و شیطنت، طبیعت قدرتھای غربی است، آمریکا و اروپا ھم ندارد؛ البتهّ آمریکا شرورتر است، شرارت آمریکا به دلایل
مختلف بیشتر است، مخصوص این شخصی ھم که حالا در رأس دولت آمریکا است، نیست، [بلکه] سیاستشان این است. به من
گزارش دادند که در ھمین قضایای اخیر، کنگره ی آمریکا -این آمار جالبی است- در سالھای ٩۶ و ٩٧، ٢٢۶ طرح و لایحه علیه جمھوری
اسلامی، یا تصویب کرده، یا ارائه کرده! ٢٢۶ طرحِ ضدّیتّ و خباثت علیه جمھوری اسلامی؛ شرارت است دیگر. حالا البتهّ اینجا من یک
گِله ای ھم از مجلس خودمان بکنم: مجلس شورای اسلامی خودمان چند طرح و لایحه در مقابل خباثتھای آمریکا ارائه کرده اند یا تصویب

 
کرده اند؟ خب، پس این قدرتھای غربی این [طور] ھستند، از اینھا انتظار نمیشود داشت.

 
البتهّ در داخل متأسّفانه بعضی ھا غرب را بزَک میکنند، بدی ھای غرب را توجیه میکنند، رتوش میکنند، نمیگذارند افکار عمومی متوجّه
بشود که ھمین دولتھای ظاھر الصلاّح -مثل فرانسه، مثل انگلیس، مثل دیگران- در باطنشان چقدر شیطنت و شرارت وجود دارد؛
مطبوعاتچی ھا بینشان ھست، رسانه ای ھا بینشان ھست؛ مثل تقی زاده. در دوره ی طاغوت، آدمی مثل تقی زاده، به این مضمون گفت
که ایران باید از فَرقِ سر تا ناخن پا غربی بشود؛ یعنی سبک زندگی در ایران باید غربی بشود. امروز ھم تقی زاده ھای جدید از این حرفھا
میزنند؛ البتهّ به این صراحت نمیگویند امّا مضمون حرفشان این است. آنھایی که افکار غربی را، سبک زندگی غربی را، روشھای غربی
را، لغات غربی را به طور پیوسته در داخل، در ادبیاّت ما، در افکار ما، در دانشگاه ھای ما، در مدارس ما تزریق میکنند، پمپاژ میکنند، اینھا
ھمین تقی زاده ھای جدیدند. آنھایی که پشت سر سند ٢٠٣٠ -سند ٢٠٣٠ یعنی برگرداندن سبک زندگی اسلامی به زندگی غربی-
می ایستند، ھمان تقی زاده ھای امروز ھستند؛ البتهّ امروز به توفیق الھی جوانھای مؤمن ما و مردم انقلابی ما نخواھند گذاشت این

 
تقی زاده ھا حرفشان به کرسی بنشیند.
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این نکته را توجّه کنید، چون بعضی ھا مغالطه میکنند من [این را] بگویم. این حرفھایی که من میزنم به ھیچ وجه به معنای قطع رابطه ی
با کشورھای غربی نیست؛ ارتباط مانعی ندارد. بنده در دولتھای مختلف، در طول این سالھا ھمیشه دولتھا را به ایجاد رابطه با
کشورھای مختلف تشویق کرده ام؛ با ھمسایگان یک جور، با کشورھای اسلامی یک جور، با حرکتھای مختلف یک جور، با کشورھای
اروپایی ھم ھمین جور؛ الان ھم معتقدم. ارتباط اشکال ندارد، دنباله رَوی اشکال دارد، اعتماد اشکال دارد؛ من میگویم اعتماد نکنید.
شاید بسیاری یا لااقل بعضی از مشکلات ما ناشی از این است که به غربی ھا اعتماد شد؛ در مذاکرات گوناگون، در قراردادھای
گوناگون، در تصمیم گیری ھای سیاسی گوناگون، به غربی ھا اعتماد شد. ارتباط مانعی ندارد، ارتباط پیدا کنید، منتھا طرفتان را بشناسید؛
با لبخند آنھا، با ترفند آنھا، با سخن دروغ آنھا، راه را اشتباه نکنید، عوضی نروید؛ حرف من این است؛ ارتباط ھیچ مانعی ندارد. البتهّ امروز
خوشبختانه مسئولین دولتی ما به این نتیجه رسیده اند که با غربی ھا نمیشود درست در یک مسیر حرکت کرد؛ این را احساس کرده اند؛

 
شاید در آینده ان شاءالله رفتارھا و برخوردھا -بر اثر این فھم جدیدی که در مسئله پیدا شده- تفاوت پیدا کند.

 
البتهّ حالا که یک مقداری در مورد غرب صحبت کردم این را ھم عرض بکنم: ببینید دو گرایش متضاد در مورد غرب ھست که ھر دو غلط
است؛ یک گرایش عبارت است از تحجّر و تعصبّ بیجا و ندیدن مثبتات غرب؛ غربی ھا در دانش، حرکت خوبی کردند، ھمّت کردند،
پیشرفت کردند، دنبال گیری کردند؛ در فناّوری ھمین جور، در بعضی از خصوصیاّت اخلاقی، که من بارھا در سخنرانی و غیره اینھا را
گفته ام؛ اینھا را نباید رد کرد. ما ھر چیز خوب را از ھر جای دنیا باید بگیریم. بارھا من گفته ام، ما حرفی نداریم شاگردی کنیم؛ پیش ھر
کسی که بیشتر از ما بلد است، ما شاگردی میکنیم، حرفی نداریم؛ منتھا سعی مان باید این باشد که ھمیشه شاگرد نمانیم؛ بنابراین
تحجّر در مقابل غرب و تعصبّ بیجا در مقابل غرب که بگوییم ھر چه از غرب می آید، ھر چه باشد غلط است، نه؛ این را ما نمیگوییم و
قبول نداریم. نقطه ی مقابلش غرب زدگی است؛ غرب زدگی خطر بزرگی است. در دل حکومت غرب زده ی پھلوی، یک روشنفکر ریشه دار
در مسائل دینی، یعنی مرحوم جلال آل احمد که عالم زاده و پسر یک روحانی و دارای ارتباطات دینی است -با ما ھم بی ارتباط نبود، به
امام ھم اظھار ارادت و علاقه میکرد در دوران تبعید امام- آن روز در سال ۴٢ مسئله  ی غرب زدگی را مطرح کرد. امروز مسئله ی غرب زدگی
مسئله ی مھمّی است؛ باید فراموش نکنیم آن را. خب پس بنابراین گرایش تعصبّ آمیز و تحجّرآمیز از سویی، گرایش غرب زده از سویی،
[ھر دو] غلط است؛ نسبت به غرب ھمان طور که گفتم اعتماد نمیشود کرد؛ ارتباط باید داشت، [ولی] تکیه ی به آنھا نباید کرد؛ از علم

 
آنھا و از مثبتات آنھا باید استفاده کرد و[لی] مطلقاً به آنھا اطمینان نباید کرد؛ این حرف ما [است]. این [ھم] مطلب دومّ.

 
حالا مطلب سومّ که به این مناسبت وارد مسئله ی اقتصاد [میشویم]. حالا [که] به غرب اعتماد نمیکنیم؛ چه کار کنیم برای اقتصاد
کشور؟ مسئله ی اقتصاد کشور مسئله ی مھمّی است. عرض بنده این است: برای شکوفایی اقتصاد کشور، به کاری احتیاج داریم که
ھم مجاھدانه باشد، ھم عالمانه باشد. با تنبلی، با بی حالی، کم انگیزگی، مسئله ی اقتصاد کشور حل نخواھد شد. کار جھادی باید
انجام بگیرد، مدیریتّھای جھادی باید بر مسائل اقتصادی کشور احاطه داشته باشند، تصمیم گیری کنند؛ کار جھادی. کار جھادی یعنی
کاری که ھم در آن تلاش ھست، خستگی ناپذیری ھست، ھم اخلاص ھست؛ [یعنی] انسان میفھمد که برای خودش، برای پُر کردن
کیسه ی خودش کار نمیکند، دارد برای مردم کار میکند، برای خدا کار میکند؛ ھم این، و ھم عالمانه؛ یعنی بنشینند و با موازین علمی، با
شیوه ی دقیق عالمانه راه ھای صحیح را پیدا کنند؛ ھم باسواد باشند، کارآمد باشند، ھم امکانات گوناگونی داشته باشند؛ اینھا بنشینند

 
کار کنند؛ اقتصاد کشور قطعاً شکوفایی پیدا خواھد کرد.

 
بنده اقتصاددان نیستم امّا حرفھای کارشناس ھا را میخوانم، مطالعه میکنم، از اینھا نظر میخواھم، نظرھای آنھا را کاملاً بادقتّ میبینم.
کارشناس ھای ما معتقدند که ظرفیتّھای کشور برای شکوفایی اقتصاد، ظرفیتّھای بسیار آماده و مستعد و کاملی است. ما کمبود
نداریم. ظرفیتّ نیروی انسانی ما بسیار خوب است، ظرفیتّھای طبیعی ما بسیار خوب است، ظرفیتّ جغرافیایی ما بسیار خوب است که
من در بیانیهّ ی گام دومّ مقداری از این ظرفیتّھا را تشریح کردم که این ظرفیتّھا وجود دارد؛ بنابراین ظرفیتّھا ھست، پول ھم وجود دارد در
کشور. این نقدینگی ای که مرتبّ گله میکنند و شِکوه میکنند که نقدینگی زیاد شده -و درست ھم ھست و البتهّ نقدینگی اگر مورد توجّه
قرار نگیرد ضربه خواھد زد- اگر یک مدیریتّ خوبی انجام بگیرد و ھمین نقدینگی تبدیل بشود به سرمایه گذاری، کشور را شکوفا خواھد

 
کرد، اقتصاد را بالا خواھد برد. بنابراین ظرفیتّ کاملاً در کشور وجود دارد.

 
البتهّ برخی از دستگاه ھای دولتی خوب عمل کرده اند. اینکه بعضی خیال میکنند که ھیچ حرکتی انجام نگرفته، نه، این  جور نیست؛
بعضی از دستگاه ھای دولتی عمل کرده اند، خوب عمل کرده اند؛ در بخشھای مختلف -بخش کشاورزی، بخشھای آب، بخشھای خاک،
بخشھای رسیدگی به برخی از مناطق، کارھای زیربنایی- کارھای خوبی انجام گرفته. البتهّ در بعضی از بخشھا ھم نه، رخوت و کوتاھی
وجود دارد. گاھی در بعضی از موارد کار با تعللّ و تأخیر انجام میگیرد. در یک نامه ای به نظرم در سال ٩٣ یا ٩۴ یکی از مسئولین
عالی رتبه به بنده نوشته بود که ما برای اصلاح امور بانکی کشور، مسئله ی بانک، اصلاح موارد بانکی -که یکی از مشکلات اقتصادی ما
مشکلات بانکی است- لایحه ای داریم تنظیم میکنیم که تا چند ماه دیگر این لایحه به مجلس خواھد رفت. به من گزارش دادند که الان
چھار سال از آن وقت میگذرد، ھنوز این لایحه به مجلس نرفته! اینھا تأخیر است، اینھا تعللّ است. آن بخشھایی که خوب کار کرده اند
باید تشویق بشوند، [به] آن بخشھایی که تأخیر داشته اند بایستی تذکرّ داده بشود، بنده ھم تذکرّ داده ام؛ این حرفھا را آن وقتی بنده در
مجمع عمومی و در مقابل آحاد وسیع مردم میگویم که بارھا به طور خصوصی به خود حضرات تذکرّ داده ایم. اینھا باید به بخشھایی از

 
افکار عمومی و مطالبات عمومی تبدیل بشود.

 
به تولید باید کمک بشود. ما گفتیم «رونق تولید». امسال، باید سال رونق تولید باشد. سال گذشته که حمایت از کالای ایرانی را مطرح
کردیم، حرکت خوبی انجام گرفت؛ مردم اجابت کردند، بعضی از تولیدکنندگان واقعاً اجابت کردند. ما اطلاّع داریم که خود مردم در
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مراجعاتشان به فروشگاه ھا -بسیاری از مردم- مطالبه ی جنس ایرانی و کالای ایرانی کردند؛ مشابه خارجی اش را آوردند، قبول نکردند؛
یعنی کار پیشرفت کرد. امّا اگر بخواھیم بگوییم به طور کامل به آن عمل شد، نه، این را من نمیتوانم بگویم، گزارشھا بر خلاف این است.
بنابراین آن شعارِ حمایت از کالای ایرانی ھمچنان به قوتّ خودش باقی است؛ امّا این مسئله ی اصلی و اساسی، رونق تولید است. اگر
تولید شد، آن وقت در بخشھای مختلفی تحولّ ایجاد خواھد شد؛ اگر رونق تولید وجود داشته باشد، ھم تأثیر میگذارد در اشتغال، ھم
تأثیر میگذارد در کم کردن تورمّ، ھم حتیّ تأثیر میگذارد در وضع توازن بودجه، ھم تأثیر میگذارد در بالا رفتن ارزش پول ملیّ. ببینید، اینھا
ھمه مشکلات مھمّ اقتصادی ما است. صاحب نظران و کسانی که مطلّع از مسائل اقتصادی ھستند، تصدیق میکنند، تأیید میکنند که اگر
تولید در کشور رونق پیدا بکند، مسلمّاً یک چنین فواید و نتایجی خواھد داشت. این باید انجام بگیرد و در برنامه قرار بگیرد؛ ھم در
برنامه ی دولت، ھم در برنامه ی مجلس، ھم در برنامه ی آحاد مردمی که توانایی ورود در وادیِ تولید را دارند. ما کسانی را داشتیم و
می شناختیم افرادی را که پول داشتند، امکانات داشتند، میتوانستند این پول را بگذارند در بانک و از منافعش سالھا بی دردسر استفاده
کنند، [امّا] این کار را نکردند، [بلکه] پول را بردند در مسئله ی تولید و گفتند میخواھیم کشور پیش برود. اینھا پیش خدا اجر دارند؛ این
کسانی که این جور عمل میکنند، پیش خدای متعال اجر دارند. بایستی به تولیدکننده کمک بشود، به سرمایه گذار کمک بشود، به فعّال
اقتصادی باید کمک بشود -فعّال اقتصادی سالم- به کسی که برای کشور ثروت آفرینی میکند باید کمک بشود، در بھبود فضای کسب و

 
کار بایستی حتماً تلاش بشود؛ با قوانین لازم، با روشھا و رویهّ ھای لازم.

 
یک شرط دیگر ھم این است که از سوءاستفاده ھا غفلت نشود. بعضی ھا سوءاستفاده کردند؛ سوءاستفاده میکنند؛ سوءاستفاده چی
وجود دارد؛ انواع و اقسامی ھم [دارد]؛ این ابتکار ایرانی، این ذھن مبتکر ایرانی ھمین جور که در کارھای خوب به درد میخورد، در
شیطنت ھم گاھی اوقات ھمین ابتکارھا به وجود می آید؛ یک روشھای عجیب و غریبی را برای سوءاستفاده انسان میبیند و در گزارشھا
مشاھده میکند. خب، مسئولین بایست مراقبت کنند؛ ھم قوهّ ی مجریهّ، ھم قوهّ ی قضائیهّ؛ دستگاه ھای ناظر بایست مراقبت کنند؛ من
این را به رئیس جمھور محترم گفتم. ایشان در اظھار عمومی گفتند که ما میخواھیم کارخانه ھای فلان جا را بفروشیم؛ من گفتم مراقب
باشید؛ [چون] طرف می آید کارخانه را از شما میخرد؛ نه به قصد اینکه کار را ادامه بدھد و تولید را ادامه بدھد؛ کارخانه را میخرد،
ماشین آلات را میفروشد، زمین را ھم برج درست میکند، کارگرھا را ھم بیرون میکند. مراقب یک چنین افرادی باید بود، مراقب این
سوءاستفاده کن ھا باید بود. طرف می آید بانک ایجاد میکند با استفاده از اجازه ی توسعه ی بانک ھا -که یکی از کارھای غلطی که در
کشور شد این است که اجازه میدھند ھمین  طور پشت سر ھم بانک به وجود بیاید- پولھای مردم را جمع میکنند، بعد شرکتھای صوری
درست میکنند، پولھای مردم را به عنوان قرض، وام و تسھیلات بانکی به شرکتھای خودشان میدھند، جیب خودشان را پُر میکنند، از این
کارھا دارند میکنند، اینھا را بایستی مراقبت کرد، از اینھا غفلت نباید کرد. اگر جلوی اینھا گرفته بشود و در مقابل به کارآفرین سالم کمک
بشود و تولید رونق پیدا بکند، کارشناسان میگویند که آن وقت مشکل بیکاری حل میشود، مشکل تورمّ حل میشود، مشکل فقر در
طبقات ضعیف حل میشود، معضل نظام بانکی حل میشود، مسئله ی ارزش پول ملیّ حل میشود، حتیّ مسئله ی کسری بودجه ی دولت

 
با رونق تولید حل میشود؛ اینھا را میتواند از این طریق حل کند. بنابراین مسئله، مسئله ی مھمّی است.

 
تولید ھم که ما میگوییم، فقط تولید صنعتی را نمیگوییم؛ تولید صنعتی، تولید کشاورزی، دامداری، صنایع بزرگ، صنایع متوسّط، صنایع
کوچک، حتیّ صنایع دستی، حتیّ صنایع خانگی، حتیّ تربیت دام -چند دام در خانه ھای روستایی- که خود این بمراتب کمک خواھد کرد
به گسترش رفاه عمومی در جوامع. اینھا را باید بنشینند برنامه ریزی کنند؛ البتهّ سھم صنایع دانش بنیان خیلی زیاد است، باید توجّه

 
بشود.

 
از واردات بی رویهّ باید جلوگیری بشود. یکی از بخشھای مھم و بندھای مھمّ اقتصاد مقاومتی که ما مطرح کردیم و دائم دیگران
-دوستان؛ مسئولین و غیر مسئولین- مرتبّاً از اقتصاد مقاومتی دَم میزنند و شعار میدھند و توضیح میدھند، ھمین مسئله ی تولید داخلی
است؛ و شرط رونق تولید داخلی، کنترل واردات بی رویهّ است. حالا به من گزارش داده میشود که ما داریم برای اقتصاد مقاومتی این
کارھا را [میکنیم]، این برنامه ھا را چیده ایم و داریم انجام میدھیم؛ بسیار خوب، مطمئناًّ این گزارشھا مطابق با واقع است، یعنی کار را
کرده اند؛ امّا تحقّق عملی پیدا نکرده، دلیلش این است که واردات می آید، انسان میبیند بازار پُر از واردات است؛ تولید داخلی را به
شکست میکشانند. چیزی که در داخل تولید میشود، از خارج وارد میکنند؛ این موجب میشود که تولید داخلی شکست بخورد. مسئولین

 
جلوی اینھا را باید بگیرند و [اینھا] مسائل مھمّی است. آن وقت اقتصاد مقاومتی به معنای واقعی کلمه انجام خواھد گرفت.

 
من در یک جمله عرض میکنم که دستگاه ھای دولتی متمرکز بشوند امسال در رونق بخشیدن به تولید و اگر مقررّاتی لازم دارد، از
مجلس بخواھند که مجلس اقدام کند، اگر در بخشھایی به حضور قوّ ه ی قضائیهّ و دستگاه ھای نظارتی دیگر نیاز ھست، از آنھا بخواھند
-در ھمین جلسه  ایی که ما گفتیم، آقایان دور ھم جمع میشوند؛ [جلسه ی] مسئولین قوا- بخواھند و اقدام کنند و ھمکاری کنند؛ بالاخره

 
تولید باید در داخل رونق پیدا کند؛ این ھم مطلب سومّ.

 
مطلب پایانیِ امروز من خطاب به جوانان، یعنی خطاب به عموم ملتّ است بخصوص جوانان. من اولاًّ باید عرض بکنم که تجاوب(۵)
قشرھای مختلف از نخبگان و آحاد جوانان و دانشجویان و روحانیوّن و طلاّب و دیگران به این بیانیهّ ی چھلمین سال، بیانیهّ ی گام دومّ،
بسیار بجا و خرسندکننده بود. این نشان دھنده ی این است که نیاز به تبیین وجود دارد و آمادگی در کلّ کشور بخصوص در بین جوانھا
ھست؛ از این آمادگی حدّاکثر استفاده را مسئولین کشور باید بکنند. عرض من این است که جوانھا باید شانه شان را زیر بار
مسئولیتّھای دشوارِ کوچک و بزرگ بدھند؛ علاج مشکلات کشور این است. ما در گام دومّ انقلاب بایستی حرکت کشور را بر دوش
جوانھا قرار بدھیم ھمچنان که در گام اولّ در دوره ی انقلاب ھم ھدایت را امام میکرد امّا حرکت را و موتور پیشرفت را جوانان روشن
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میکردند، حرکت را آنھا به وجود می آوردند. امروز تلاش شما و سعی شما این است که استقلال کشور را و عزتّ کشور را تأمین کنید؛
ھزینه ی این کار را شما امروز دارید میدھید؛ [ھزینه ی] امروز ملتّ ایران و جوانان ما، ھزینه ی رسیدن به استقلال کامل -در جھات
مختلف- و به عزتّ ملیّ و به جامعه ی اسلامی است؛ نسلھای بعد، از این دست آورد شما استفاده خواھند کرد؛ ھمچنان که یک روز
جوانھا، ھزینه ی مبارزه ی با دستگاه طاغوت را قبول کردند و دادند، زندانش را رفتند، کتکش را خوردند و انقلاب بحمدالله به پیروزی رسید،
نظام طاغوت ویران شد؛ یا در دوران جنگ تحمیلی خانواده   ھا ھزینه ی دفاع از کشور را دادند و امروز شما در امنیتّ دارید زندگی میکنید؛

 
امروز ھم شما باید ھزینه ی ایستادگی در مقابل دشمن را بدھید تا نسلھای آینده ان شاءالله از دست آورد شما استفاده کنند.

 
عرض من این است که آنچه در گام دومّ انقلاب باید اتفّاق بیفتد، اولاًّ شناختن و جدّی گرفتن داشته ھای خود [است]؛ داشته ھا ی
خودمان را بایستی بشناسیم و آنھا را جدّی بگیریم؛ مزیتّھای خود، ظرفیتّھای خود، مزیتّھای کشور، ظرفیتّھای کشور، اینھا را باید
بشناسیم، جدّی بگیریم اینھا را، اینھا را به کار بگیریم و از اینھا استفاده کنیم؛ کشور خیلی ظرفیتّ وسیعی دارد؛ ثانیاً، آفتھا را
بشناسیم، فسادھا را بشناسیم، راه ھای رخنه ی دشمن را بشناسیم و در مقابل آنھا به طور جدّی ایستادگی کنیم. امروز گام دومّ
انقلاب این است: شناختن ظرفیتّھا و مزیتّھا و استفاده ی از آنھا، و شناختن فسادھا و رخنه ھا و کمبودھا و مشکلھا و سینه سپر کردن
برای حلّ آنھا. به این توجّه کنید که غرب و آمریکا به این نتیجه رسیده اند که اگر ملتّ ایران یک چیزی را اراده کند، حتماً به دست خواھد
آورد؛ به این نتیجه رسیده اند که با اراده ی ملیّ ملتّ ایران نمیشود مبارزه کرد؛ اگر [ملتّ ایران] اراده کردند، مانع تراشی و سنگ اندازی
فایده ای نخواھد کرد. چه کار میکنند؟ به این نتیجه رسیده اند که بایستی کاری کنند که ملتّ ایران اراده نکند، اراده اش ضعیف بشود؛ در
فکر این ھستند. امروز در دنیا میلیاردھا پول دارد خرج میشود برای اینکه در اعتقادات سیاسی و دینی جوانان ما رخنه ایجاد کنند تا
اراده ی حرکت، اراده ی قیام در اینھا از بین برود؛ میخواھند اراده را از بین ببرند، میخواھند شما تصمیم نگیرید. تلاش آنھا این است که
نگذارند اراده ی ملتّ ایران برای پیشرفت، برای مقابله، برای ایجاد جامعه ی اسلامی و تمدّن اسلامی شکل بگیرد؛ میدانند که اگر این
اراده شکل گرفت، بدون تردید تحقّق پیدا خواھد کرد. البتهّ قبلھا و سالھا پیش ھم این کار را انجام داده اند؛ در دوران رژیم طاغوت به
جامعه ی جوان کشور این جور تفھیم میکردند که اگر میخواھید به تمدّن و پیشرفت برسید باید دین را کنار بگذارید؛ میگفتند دین و
دین داری و ایمان دینی با علم و پیشرفت و مانند اینھا نمیسازد. امروز بیایند چشمھای کورشان را باز کنند، ببینند که بھترین صنایع ما،
پیشرفته ترین صنایع بزرگ ما که در رقابت با کشورھای درجه  یک دنیا در صدر فھرست قرار داریم، به وسیله ی جوانھای دعای کمیل خوان
و نمازشب خوان دارد پیشرفت میکند؛ جوانھای اھل اعتکاف، جوانھای اھل دعای ندبه، جوانھای متدینّ. ما در بحثھای صنایع پیشرفته ی
امروز دنیا، در نانو، در ھسته ای، در موشکی، در فناّوری زیستی و در بقیهّ ی فنون پیشرفته ی دنیا، امروز ما در رقمھای بالا قرار داریم، در
صفوف مقدّم قرار داریم؛ عمده ی کسانی که این کارھا را میکنند، جوانھای متدینّ که ما از نزدیک با خیلی از اینھا آشنا ھستیم، ھستند.
جوانھا در میدان علم، در میدان فکر و معرفت، در میدان سیاست، در میدان کار باید تلاش خود را مضاعف کنند؛ جوانھا به مسائل فرعی
و حاشیه ھا نپردازند؛ به مسائل اختلاف افکن نپردازند؛ وحدت را، حرکت متمرکز را، حرکتھای مؤمنانه و مجاھدانه را، جوانھا دنبال کنند؛ در
ھمین بخشھایی که گفته شد، مرزھای با دشمن را پُررنگ کنند؛ امّا با خودی، با نیروھای داخلی، به اندک اختلاف سلیقه ای مرز ایجاد
نکنند. ھمان طور که امام فرمودند، ھر چه فریاد دارند بر سرِ دشمنان و بر سرِ آمریکا بکشند. دولت و مجلس و قوهّ ی قضائیهّ  و دیگران
ھم ھر چه میتوانند به جوانھای کشور کمک کنند برای این پیشرفت. و من به شما عرض بکنم -ھمچنان که بارھا گفته ایم- به فضل

 
الھی فردای این کشور بسیار بسیار بھتر از امروزِ ما خواھد بود؛ به توفیق الھی و ان شاءالله.

 
پروردگارا! به حقّ محمّد و آل محمّد آنچه گفتیم و آنچه انجام میدھیم، برای خودت و در راه خودت قرار بده و آن را از ھمه ی ما قبول بفرما؛
ما را سربازان واقعیِ اسلام و مجاھدان واقعیِ راه حق قرار بده؛ سلام ما را به حضرت بقیةّ الله (ارواحنا فداه) برسان؛ دعای آن بزرگوار را

 
شامل حال ما بفرما؛ ارواح طیبّه ی شھدا و روح مطھّر امام بزرگوار را با اولیائشان محشور بفرما.

 

 
والسّلام علیکم و رحمة الله و  برکاته

 
 

 
١) در ابتدای این دیدار، حجّت الاسلام والمسلمین سیدّابراھیم رئیسی (تولیت آستان قدس رضوی) گزارشی ارائه کرد.

 
٢) روشنایی ھا

 
٣) بیانات در دیدار اقشار مختلف مردم قم (١٣٩٧/١٠/١٩)

 
۴) جان بولتون (مشاور امنیتّ ملیّ آمریکا)

۵) جواب دادن

پايگاه اطلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آيت الله العظمی سیدعلی خامنه ای (مد ظله العالی) - مؤسسه پژوھشی فرھنگی انقلاب اسلامی
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